
 

 

 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg har den 29. november 2017 stillet følgende 

spørgsmål nr. 231 (Alm. del) til sundhedsministeren, som hermed besvares. Spørgs-

målet er stillet efter ønske fra Flemming Møller Mortensen (S). 

 

Spørgsmål nr. 231:  

”Ministeren bedes redegøre for, hvilke ændringer af lovgivningen det ville kræ- 

ve at iŶdføre ’tobak uŶder diskeŶ’, heruŶder hvor hurtigt en sådan lovændring 

vil kunne træde i kraft for detailhandlen?” 

 

Svar: 

Jeg skal indledningsvis gøre opmærksom på, at det står forhandlere af tobaksvarer 

frit at gemme disse varer væk under disken. Dette kræver ingen lovændring. 

 

Det antages dog i det følgende, at spørgeren refererer til et såkaldt display ban, hvor 

tobaksvarer ikke må være synlige ved salg i butikker m.v. 

 

Det fremgår af § 3 i lov om forbud mod tobaksreklame m.v., at alle former for re-

klame for tobaksvarer er forbudt. Tobaksvarer må ifølge lovens § 3, stk. 3, kun place-

res: 1) på hylder og i skabe bag ved eller under kassen, disken, baren eller lignende 

steder, 2) i bokse, der hænger over kassen, over baren eller lignende steder, eller 3) i 

specielle automater, hvortil der benyttes kort, som kun forefindes og betales ved kas-

serne. IŶdførelse af ’tobak uŶder diskeŶ’ vil således kræve en ændring af lov om for-

bud mod tobaksreklame m.v. 

 

Efter vanlig praksis i forbindelse med lovændringer vil det bl.a. betyde, at Sundheds- 

og Ældreministeriet skal udarbejde et ændringslovforslag, herunder de fornødne be-

mærkninger til ændringslovforslaget. I den forbindelse skal der bl.a. ske en vurdering 

af økonomiske og administrative konsekvenser for henholdsvis stat, kommuner og re-

gioner samt erhvervslivet. En lovændring om, at tobaksvarer ikke må være synlige 

ved salg i butikker m.v., kan bl.a. have økonomiske konsekvenser for forhandlere af 

tobaksvarer i form af udgifter til ændret indretning af butikkerne. Dette vil i givet fald 

skulle undersøges nærmere. 

 

Ændringslovforslaget skal sendes i høring inden fremsættelse i Folketinget af 

sundhedsministeren. Endelig skal et lovforslag behandles tre gange i Folketinget, før 

det kan vedtages.  

 

På den baggrund er det Sundheds- og Ældreministeriets vurdering, at en lovændring 

oŵ iŶdførelse af ’tobak uŶder diskeŶ’ – med forbehold for forløb af ovenstående pro-

ces– i udgangspunktet formentlig vil kunne vedtages inden for en periode på ca. seks 

måneder. 
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Side 2 

Tidspunktet for en sådan lovændrings ikrafttræden vil skulle vurderes blandt andet i 

lyset af de tiltag, som forhandlere af tobaksvarer vil skulle gøre for at leve op til de 

nye regler.  

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

Ellen Trane Nørby      /      Anja Gade Andersen  

 


